
 

 

 

1. TAPASZTALAT INTEGRÁLÓ RENDEZVÉNY A TALÁLKOZÁSOK HÁZÁBAN 

2019. január 12. 13.00-17.00-ig 

Résztvevők:  

A) Közvetlen célcsoportból:  

-Egyesített Bölcsődei Intézmény-Tiszavasvári: 3 fő 

-Jósa András Megyei Kórház : 1 fő (mentálhigiéniás szakember) 

-Debreceni Egyetem- Ifjúságsegítő: 1 fő 

-Tiszavasvári Szakképzési Centrum- Ifjúságsegítő: 1 fő 

-Tiszavasvári Járási Hivatal- 2 fő 

-Tiszalöki Büntetésvégrehajtási Intézet- Mentálhigiéniás szakértő: 1 fő 

-Tiszavasvári Védőnői Szakszolgálat: 1 fő 

-Tiszavasvári Református Egyház- 4 fő 

-Tiszavasvári Általános Iskola- Ifjúságsegítő szakember: 1 fő 

-Kornissné Liptay Elza Szociális Központ- lelki gondozó: 1 fő 

 Tiszamenti Emberek Lelki Segítő Egyesülete (TELSE)- 6 FŐ 

-Tiszavasvári Otthon Segítünk Alapítvány (OSA): 11 FŐ 

Nagycsaládosok Országos Egyesülete (NOE): 1 FŐ 

Tiszavasvári Nagycsaládosok Egyesülete: 56 fő 

 

B) Közvetett célcsoport: helyi és a térségi szakiskolákban, gimnáziumokban tanuló 

fiatalok 

 

Téma: 

 Tapasztalatok összevonása, integrálása, összekapcsolása disszemináció, azaz a 2018. 

novemberében szerzett szakmai tapasztalatok, eredmények terjesztése nyilvánosság 

körében. 

 

A Tiszavasvári Nagycsaládosok Egyesületével intézményi kapcsolattartás során 

együttműködő szakemberek, civil szervezetek képviselő számára rendeztük meg első 

tapasztalatintegráló rendezvényünket. A program során 4 témakört érintettünk, amelyek 

után sor került kötetlen beszélgetésre is.  



 

 

 

 

 
Első témakörünk előadója Kuik Imre, a 
Kabay Alapítvány szakembere volt, aki 
beszámolt a szombathelyi kapcsolatépítési 
programról. A Civil Kerekasztal munkáját 
emelte ki elsődlegesen, s Köszegfalvyné 
Pajor Klára lelkiismeretes és áldozatos 
munkáját állította példaképül. A ppt-s 
előadás során beszámolót hallhattunk a Civil 
kerekasztal fő céljairól: a partneri viszony 
kialakításával, illetve fenntartásával biztosítja 
a társadalmi szervezetek részvételét a városi 
döntéshozatalban. A résztvevők a társadalmi 

szervezetek érdekeinek hatékonyabb érvényesítésében, álláspontjuk egyeztetésében, s 
egységes fellépést biztosítanak az Önkormányzati döntések előkészítésében. 
Beszámoltunk arról is, hogy egy civil fórum keretei közt mi is bemutattuk a 
transznacionális együttműködések pályázatunkat. Elmeséltük pályázatunk céljait, 
kerestünk szombathelyi összefüggéseket, megemlítettük eddigi jó gyakorlatainkat. A 
Szombathelyi Megyeházán megrendezett eseményekről(Felső-Duna szakmai 
megbeszélése, az önkéntesek köszöntése, az Alpokalja nagycsaládosok Szombathelyi 
Egyesülete 30. évfordulós ünnepsége…)  Nagy örömünkre szolgált, hogy felvidéki, 
erdélyi és kárpátaljai együttműködő partnerszervezeteink képviselői is jelen voltak az 
eseményen Szombathelyen.  

A kapcsolatépítés eredményeiről is hallhattunk, ismét megtapasztalhattuk a 

legfontosabbat: minden társadalom, minden kormány értékét meghatározza, hogyan 

bánik a nagycsaládosokkal milyen lehetőségeket, milyen kedvezményt biztosít 

azoknak, akik bár anyagilag lehet, hogy nehezebb körülmények között élnek, de 

szellemileg annál magasabb szinten építik a társadalmat. A családok egyik összefogó 

ereje a  szeretet, amely fontosságát kiemelhetjük. Akkor kell megfognunk a másik 

kezét, amikor arra szükség van, szeretetből, és nem kényszerből.  

A Tiszavasvári Nagycsaládosok Egyesülete céljai hasonlóak a z Alpokalja 

ez: “felmutatni a társadalom számára és tudatosítani azokat az értékeket, amelyeket a 

nagycsaládosok hordoznak”: az önzetlen, az áldozatot is hozni kész szeretetet, a 

kenyér megosztásának képességét, a kicsiben is bővelkedést, a fontos dolgok 

megbecsülését, a kicsik és gyengék elfogadását, a jókedvű adni tudást.  

 

 

 



 

 

Második előadónk Deliné Szolanics Zsuzsa volt, a 

Nagycsaládosok Országos Egyesülete Felső-Tisza Régió 

vezetője, aki a szakemberek számára fontos  témát érintett, a 2018. 

november 24-i budapesti szakmai konferencián elhangzottakról tartott 

előadást. A terem sorai között számos olyan szülő ült, akinek a 

gyermeke a felsőoktatásban tanul, ezért éreztük ezen téma 

fontosságát. A Szociális ösztöndíjrendszer az egyetemeken – 

javaslatcsomagot mutatta be a NOE szakértője, s az előadás után 

hossza eszmecserére került sor a témában sok kérdéssel, feltevéssel, 

javaslattal. A Nemzeti Konzultáció eddigi nyilvánosságra hozott 

eredményeit is hallhattuk az előadótól.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Harmadik előadás prezentálója 

Tóthné Nácsa Irén, a 

projektasszisztens volt, aki a 2018. 

november 23-25 között 

Dunaszerdahelyen megrendezett 

Kárpát-medencei demográfiai 

konferencia témáiról és 

eredményeriől számolt be a 

hallgatóságnak. A Kárpát-medencei 

Családszervezetek Szövetsége, a 

FEMIT Polgári Társulás és a 

SZAKC közös szervezésében 

Dunaszerdahelyen került sor az első 

Kárpát-medencei Demográfiai 

Konferenciára. A köszöntőbeszédek 

a közösségi szerveződések 

szerepének fontosságát 

hangsúlyozták a társadalmi problémák megoldásában. Duray Miklós, a SZAKC elnöke arra 

hívta fel a figyelmet, hogy a társadalmak rendszerváltás után tapasztalható szétesését a 

családszervezetekhez hasonló szerveződések 

ellensúlyozhatják. Pataki János KCSSZ-elnök a 

közösségi szellem jövőépítő képességéről beszélt, Dr. 

Beneda Attila helyettes államtitkár pedig a civil 

szerveződések és a kormányzati családpolitika 

szerepének jelentőségét emelte ki a családi értékek 

megőrzésében. Molnár Balázs, a KINCS helyettes 



 

 

vezetője szerint a rendkívül sikeres Babakötvényhez hasonló 

programokkal ösztönözni lehet a fiatalok gyermekvállalását.  

A tudományos kutatók előadásai pontos képet vázoltak fel a Kárpát-medencei, azon belül a 

felvidéki magyarság demográfiai helyzetéről. Felvezetőjében Dr. Kántor Zoltán, a 

Nemzetpolitikai Kutatóintézet igazgatója leszögezte, hogy a demográfiai gyarapodást olyan 

programok kiépítésével lehet elérni, amelyek megerősítik a családokat magyar identitásukban.  

Gurgyík László, a Fórum Intézet munkatársa a felvidéki magyarság 40 ezres fogyását 

prognosztizálta az elkövetkező három évben. Elmondta, hogy a trendeket rövidtávon már nem 

lehet befolyásolni, azonban a mai gyermekek tudatformálásával, családi életre nevelésével 

évtizedes távlatokban komoly eredmények érhetők el.  

Vita Emese, a Nemzetpolitikai Intézet munkatársa az előadásában rámutatott, hogy a fiatalok 

és az elváltak egyre gyakrabban az együttélést választják a házasság helyett.  

Lampl Zsuzsanna, a Fórum Intézettől arra hívta fel a figyelmet, hogy a szlovákiai magyarság 

fogyásának elsődleges tényezője az asszimiláció. A nemzeti identitás megőrzésében a magyar 

nyelvű alapiskoláknak és a nyelvhasználat szabadságának kulcsszerepe van.  

Székely Levente, a Kutatópont munkatársa a nagymintás ifjúsági kutatás felvidéki eredményeit 

mutatta be. A felvidéki fiatalok több mint fele a szabadidejét passzív médiafogyasztással tölti, 

a politika iránt kevésbé érdeklődnek, csupán az ötödük szeretne továbbtanulni és 14 

százalékuk nyilatkozott úgy, hogy a későbbiekben külföldön szeretne élni.  

A délutáni kerekasztal-beszélgetésen Orosz Őrs, a somorjai Fórum Kisebbségkutató Intézet 

tudományos munkatársa a Gombaszögi Nyári Táborral kapcsolatosan elmondta, hogy minden 

felvidéki magyarnak szüksége van tömegélményekre. Gombaszög egy olyan platform, amely 

minőségi kultúrát, a művelődés és a nemzettársakkal való találkozás lehetőségét biztosítja a 

résztvevőknek.  

Őry Péter, a Magyar Közösség Pártja Országos Tanácsának elnöke fontos felvidéki 

problémaként határozta meg a belső migrációt. A politikus kiemelt önkormányzati feladatként 

tekint a fiatalok és a magyar közösségek megtartására. 

Iván Tamás, a Szlovákiai Magyar Vállalkozók Szövetségének elnöke bemutatta azt a 

közösségépítő tevékenységet, mely során összefogják, mentorálják a fiatal felvidéki 

vállalkozásokat, és segítséget nyújtanak a kapcsolati tőkéjük növelésében. 

Pataki János szerint a civil közösségekben tevékenykedő fiatalok a kortársaiknál felelősebben 

élik az életüket, párkapcsolati és gyermekvállalási döntéseikben a családbarát hagyományokat 

követik. Ezért tartja fontosnak a fiatalok szélesebb körének bevonását a KCSSZ munkájába. 

Tiboldi Bea, a KCSSZ elnökhelyettese a hiányos román családpolitika következményeinek 

taglalása mellett magyar gyakorlatot is méltatta. Arra hívta fel a figyelmet, hogy a civilek nem 

ülhetnek a babérjaikon. Folyamatosan dolgozniuk kell azért, hogy a társadalmakban 

eluralkodó önzést és közömbösséget a szolidaritás, az egymás iránti felelősség váltsa fel.  

Török Dénes, a Kárpátaljai Nagycsaládos Egyesület vezetője a küldetésükről elmondta, 

szeretnék a többségi társadalom felé megmutatni, hogy többgyermekes, szerető családban élni 

egy élhető, valódi boldogságot biztosító életforma. Egyesületük tagsága folyamatosan 

gyarapszik, jelenleg 77 településen vannak jelen és 4 ezer ember közösségi életét szervezik.  

 

 

 

 

 

   

 

 



 

 

 

A délután utolsó előadója Lévai Andrea, projektvezető volt, aki a brüsszeli Európa Parlamentben 
megrendezett „Egy családbarát Európáért” című szakmai konferenciáról számolt be a résztvevőknek.  

 

Beszámolt arról, hogy az eseményen az európai parlamenti képviselők mellett részt 

vettek és előadást tartottak családpolitikával foglalkozó szakemberek, családügyi 

aktivisták, szociológusok, illetve a „European Youth Initiative for Future 

Families”(Európai Ifjúsági Kezdeményezés a Jövő Családjaiért) programsorozat 

fiataljai Európa 11 országából. 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

A konferencia központi gondolata az volt, hogy mit tehetnek a döntéshozók, a fiatalok és a 

civilszervezetek annak érdekében, hogy a család még fontosabb szerepet kapjon a jövő 

Európájában. A konferencia Hölvényi György KDNP-s európai parlamenti képviselő és a 

Nagycsaládosok Országos Egyesülete szervezésében valósult meg. A fiatalokat és 

demográfusokat is felvonultató találkozón is világossá vált: példaértékű a jelenlegi magyar 

családpolitika. 

A XXI. században egész Európának adott a feladat: meg kell találni a család és a gyermekek 

helyét. Család nélkül nincs jövő. Magyarország a családbarát kérdésben élen jár, viszont sokat 

kell még dolgozni a népesedési problémák orvoslására a tavaszi európai parlamenti 

választások fontosságára is felhívták a figyelmet, ahol a családok kérdése is visszaköszön 

majd, hiszen az európaiak arról fognak szavazni, hogy 

milyen társadalomban szeretnének élni. A szakmai 

vezető elmondta a tapasztalat integráló rendezvény 

szakértőinek, s a fiataloknak is hogy a brüsszeli szakmai 

családkonferenciánkra is rengetek fiatalt hívtak, mert 

mindenkinek látnia kell, hogy igenis az ő jövőjükről van 

szó. Jövőre azokra a családbarát politikát folytató 



 

 

pártokra kell majd szavazni, amelyek az ő bevonásukkal 

kísérelnek meg választ adni az előttünk álló kihívásokra. A 

NOE célja, hogy az európai parlamenti választások közeledtével a családpolitikában is közös 

nevező alakulhasson ki , s kulcsfontosságú, hogy egy-egy megválasztott EP-képviselő miként 

vélekedik a családról.  

A transznacionális projekt szakmai vezetője ppt-ben bemutatott előadásában beszámolt a 

brüsszeli előadók, szakemberek és fiatalok „családbarát” gondolatairól is.  

 


